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Voorwoord
Met genoegen presenteer ik u het jaarverslag van de Orde van 
Vlaamse balies over het jaar 2022.

Zoals in voorgaande jaren is het verslag chronologisch, maar 
ook thematisch aangepakt.

Wat u hier vindt is een beknopte samenvatting van de 
belangrijkste activiteiten van de OVB in het jaar 2022.

Graag wens ik u een aangename lectuur toe.

Mijn bijzondere dank gaat uit naar het hele team van de OVB. 
Iedereen heeft zijn of haar steentje - beter gezegd 'steen' - bij-
gedragen, niet alleen aan de totstandkoming van dit verslag, 
maar bovenal aan de werkzaamheden die in dit verslag hun 
weerslag vinden. Een bijzondere vermelding gaat naar het 
team communicatie, dat er andermaal in geslaagd is om de 
input die nodig was voor verslag bijeen te brengen en deze in 
een aantrekkelijke vorm te gieten.

Met genegen groeten,
Peter Callens
Voorzitter
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1  Januari

1.1. Advocatenkaart vanaf 

nu in uw baliebijdrage

Sinds 1 januari 2018 zijn alle advocaten aangesloten bij een 
Belgische balie verplicht om een elektronische advocatenkaart te 
hebben. Dat bepaalt art. 193bis van de Codex Deontologie voor 
Advocaten. Die elektronische advocatenkaart zit vanaf begin 
2022 vervat in de baliebijdrage. 

Tot 2021 betaalde elke advocaat apart voor de advocatenkaart 
125 euro. “Die kostprijs wordt nu verrekend in het deel van de 
baliebijdrage dat bestemd is voor de OVB. Dat werd evenwel niet 
verhoogd”, licht bestuurder Hans De Meyer toe.

LEES MEER

1.2. Verankering van verbod 

op geweld tegen kinderen 

in Burgerlijk Wetboek

Op verzoek van de Kamercommissie Justitie schreven we een 
advies bij een wetsvoorstel om het verbod op geweld tegen 
kinderen uitdrukkelijk in de wet te verankeren. Hoewel er al een 
algemeen strafrechtelijk verbod bestaat tegen opzettelijke 
slagen en verwondingen, zijn we dat initiatief genegen. Niet alleen 
rechtvaardigen de bijzondere kwetsbaarheid van het kind en de 
omvang van de problematiek een expliciet verbod op lijfstraffen 
voor kinderen, België conformeert zich daarmee ook met het 
Kinderrechtenverdrag en herhaaldelijke internationale en 
regionale aanbevelingen. 

We hebben wel enkele aandachtspunten overgemaakt. Zo moet 
onder meer de nieuwe bepaling ook betrekking hebben op 
voogden en op éénieder die de zorg voor het kind draagt (niet 
enkel de ouders) en moet er waakzaam worden omgesprongen 
met de erg ruime term geweld. 

Op het moment van dit schrijven liggen de parlementaire 
werkzaamheden rond dit wetsvoorstel al enige tijd stil. 
Toekomstige ontwikkelingen en de mate waarin daarbij rekening 
gehouden wordt met onze opmerkingen volgen we op de voet.

LEES MEER

1.3. Omkering openbaarheidsregel 

bij seksuele misdrijven 

weinig meerwaarde

We schreven een advies bij het wetsvoorstel om de behandeling 
van seksuele misdrijven in de regel achter gesloten deuren te 
organiseren. Momenteel is de openbare behandeling de norm, al 
kan de rechter wel met een uitzondering instemmen op verzoek 
van een partij. Hoewel we de omkering van de openbaarheidsregel 
niet strijdig achten met de rechtspraak van het EHRM zolang de 
rechter de optie behoudt om ambtshalve tussen te komen, zijn 
we van oordeel dat de maatregel weinig tot geen meerwaarde 
creëert. Ook nu al zal de rechter immers quasi altijd ingaan op de 
vraag van het slachtoffer/de burgerlijke partij om de zaak achter 
gesloten deuren te behandelen. 

Het wetsvoorstel zou bijgevolg weleens vooral bijkomende 
bescherming kunnen bieden aan beklaagden, die eveneens 
vaak uit de publieke aandacht willen blijven maar wiens verzoek 
tot behandeling achter gesloten deuren nu vaak niet wordt 
toegekend.

Het wetsvoorstel is na aflevering van ons standpunt niet meer 
aan bod gekomen in de Kamercommissie Justitie. We houden 
eventuele ontwikkelingen in de gaten en blijven overtuigd dat het 
doel van dit wetsvoorstel, met name extra bescherming bieden 
aan de slachtoffers van seksueel geweld, niet geholpen zou 
worden met een dergelijke maatregel.

LEES MEER

1.4. OVB promoot advocatuur 

bij masterstudenten rechten

We verspreidden voor het eerst een webinar onder 
rechtenstudenten om de advocatuur en een carrière aan de balie 
te promoten.

Die webinar geeft een waarheidsgetrouw en eerlijk beeld van wat 
de advocatuur precies inhoudt. De webinar bestaat uit interviews 
met een advocaat-stagiair, een stagemeester en natuurlijk ook 
de nodige uitleg over de beroepsopleiding. Daarmee hopen we 
rechtenstudenten warm te maken voor het mooie beroep van 
advocaat.

We bekijken jaarlijks of die webinar al dan niet moet geactualiseerd 
worden. Verder blijven we inzetten op de promotie van ons beroep 
bij rechtenstudenten.

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/advocatenkaart-vanaf-nu-in-uw-baliebijdrage
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/wetgever-wil-verbod-op-geweld-tegen-kinderen-verankeren-in-burgerlijk-wetboek
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/meerwaarde-om-de-openbaarheidsregel-bij-seksuele-misdrijven-om-te-keren-te-gering
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-promoot-advocatuur-bij-studenten-rechten


1.5. Lancering Opleidingsinstituut

In 2022 werd het Opleidingsinstituut gelanceerd. Het 
Opleidingsinstituut bestaat uit 3 delen: levenslang leren; 
erkenningscommissie en beroepsopleiding.

We bieden een uitgebreid opleidingsaanbod aan van alle 
opleidingen die door de OVB zijn erkend. Voor opleidingen die wij 
en enkele balies zelf organiseren, kan de advocaat rechtstreeks 
inschrijven en betalen via het Opleidingsinstituut. Voor opleidingen 
van externe organisatoren verwijzen we door naar de website van 
die organisator. 

Via het Opleidingsinstituut kennen alle organisatoren van erkende 
opleidingen de punten toe aan de aanwezige advocaten. Zo moet 

de advocaat zelf geen aanwezigheidsattesten meer opladen na 
afloop een erkende opleiding.

Daarnaast kan de advocaat er ook terecht om een individuele 
aanvraag tot erkenning in te dienen en de status ervan op te 
volgen. 

De advocaat ziet er ook per gerechtelijk jaar hoeveel punten hij 
heeft behaald. 

GA NAAR HET OPLEIDINGSINSTITUUT

https://opleidingsinstituut.advocaat.be


2  Februari

2.1. Uitreiking cheque aan 

zorgcentra na seksueel geweld

Op 22 februari, de Europese Dag van het Slachtoffer, reikte 
bestuurder Erik Schellingen samen met Bob Van den Broeck, 
administrateur-generaal op het kabinet van Vlaams minister 
van Justitie Demir, een eerste cheque van 14.790 euro uit aan de 
Zorgcentra na Seksueel Geweld.

Dat geld kwam van de interactieve opleiding rond seksueel geweld 
die de OVB in samenwerking met Vlaams minister van Justitie en 
Handhaving Zuhal Demir heeft georganiseerd. De opleiding werd 
volledig gefinancierd door minister Demir en daarom werd in 
samenspraak met de minister beslist dat het inschrijvingsgeld van 
145 euro per deelnemer overgemaakt werd aan de Zorgcentra na 
Seksueel Geweld in Gent en Brussel. 

Uiteindelijk hebben 229 advocaten deze opleiding gevolgd 
waardoor we in totaal 19.430 euro konden overmaken aan de 
Zorgcentra na Seksueel Geweld.

LEES MEER

2.2. Nieuw Burgerlijk Wetboek 

codificeert huwelijksvermogensrecht 

en erfrecht

De wet van 19 januari 2022 codificeert de bestaande regels 
van het huwelijksvermogensrecht en het erfrecht in het nieuw 
Burgerlijk Wetboek. Ook ordent de wet ze volgens een zelfde 
structuur en hanteert ze daarbij een eenduidige terminologie 
en doorlopende nummering. De bestaande regels werden niet 
inhoudelijk gewijzigd, evenmin werden nieuwe concepten of 
nieuwe regels ingevoerd. Op dat punt formuleerden we enkele 
opmerkingen. De wet trad in werking op 1 juli 2022.

LEES MEER

2.3. Sancties tegen Rusland

Als reactie op de Russische invasie van Oekraïne, vaardigde de 
Europese Unie sinds eind februari 2022 een reeks economische 
en financiële sancties uit tegen Rusland en enkele van zijn 
prominente burgers. Dergelijke sancties zijn zeker geen nieuw 
fenomeen. Ze behoren al geruime tijd tot het wapenarsenaal 
van de VN-Veiligheidsraad, de Europese Unie en België om zo 

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-overhandigt-cheque-aan-de-zorgcentra-na-seksueel-geweldhttps://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-overhandigt-cheque-aan-de-zorgcentra-na-seksueel-geweld
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/nieuw-burgerlijk-wetboek-codificeert-huwelijksvermogensrecht-en-erfrecht
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de internationale vrede en veiligheid te handhaven. Uiteraard 
zijn sancties maar effectief voor zover derden ze in de praktijk 
naleven. Ze gaan daarom gepaard met een reeks verplichtingen 
die advocaten in hun beroepspraktijk moeten naleven.

Problematisch is dat het achtste sanctiepakket advocaten 
verbiedt om juridisch advies te verstrekken aan gesanctioneerde 
entiteiten, behoudens in uitzonderlijke gevallen, zoals in het kader 

van het recht van verdediging in gerechtelijke procedures.
Een principieel verbod op juridisch advies is zonder meer 
problematisch. Daarom hebben we, samen met de Avocats.be en 
de Nederlands- en Franstalige balie van Brussel, een beroep tot 
vernietiging ingediend tegen dat verbod bij het Gerecht van de EU.

LEES MEER

2.4. Gids voor minderjarigen die 

voor de rechter verschijnen

De brochure “Wat zijn mijn rechten” geeft minderjarigen die voor 
de rechter verschijnen de nodige tools zodat ze hun procesrechten 
begrijpen en op aangepaste manier kunnen reageren. Het is 
een uitgave van Defence for Children International Belgium. We 

hebben als partner geholpen bij de redactie van de teksten van de 
Nederlandstalige versie van de brochure.

De brochure legt uit wat het recht op (de aanwezigheid van) 
een advocaat precies betekent en wat de rol van de advocaat 
is. Daarnaast geeft de gids een overzicht van de rechten voor 
minderjarigen die door de politie ondervraagd worden. Ook de 
verschillende juridische professionals en diensten komen aan 
bod. Tenslotte verduidelijkt de gids schematisch de procedure 
die na een verhoor kan volgen.

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/economische-en-financi%C3%ABle-sancties-tegen-rusland-en-zijn-burgers
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/economische-en-financi%C3%ABle-sancties-tegen-rusland-en-zijn-burgers
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-schreef-mee-aan-gids-voor-minderjarigen-die-voor-de-rechter-verschijnen
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3  Maart

3.1. OVB heeft bedenkingen 

bij wetsvoorstel 

buitengerechtelijke scheiding

Een wetsvoorstel zou het mogelijk maken om te scheiden via een 
verklaring bij de ambtenaar van de burgerlijke stand. Zo zouden de 
familierechtbanken ontlast worden. We zijn daarover erg kritisch 
en lichtten ons standpunt toe in de Kamercommissie Justitie op 
8 maart 2022.

De werklast bij de familierechtbanken kan anderszins 
worden verlaagd. We menen ook dat dit wetsvoorstel te 
weinig de rol benadrukt die advocaten kunnen vervullen bij 
een buitengerechtelijke echtscheiding, die het risico inhoudt 
dat de gemaakte afspraken onevenwichtig zijn. Advocaten 
kunnen voorafgaand de echtgenoten adviseren en helpen 
evenwichtige afspraken te maken. Verder zijn we van oordeel 
dat het wetsvoorstel o.a. onvoldoende het toepassingsgebied 
regelt van de buitengerechtelijke echtscheiding, de inhoud en 
vormvereisten, en ook de gevolgen ervan. 

We blijven verdere wetgevende initiatieven omtrent 
buitengerechtelijke echtscheiding opvolgen. We zullen waar 
nodig de rol van de advocaat daarin blijven benadrukken. Het kan 
bijvoorbeeld niet de bedoeling zijn dat, zoals in het bestudeerde 
wetsvoorstel, andere personen dan de advocaat (in casu de 
ambtenaar van de burgerlijke stand) een informatieplicht krijgen 
toegewezen over echtscheiding en de gevolgen ervan. Die 
infoplicht behoort tot de kerntaak van advocaten, zoals voortvloeit 
uit art. 11 en 264 Codex Deontologie en art. 444 Ger.W. 

LEES MEER

3.2. OVB ondersteunt de 

oprichting van een onafhankelijke 

Afghaanse balie in ballingschap

OVB-voorzitter Peter Callens en algemeen directeur Dirk Chabot 
hebben Ahmad Rafi Nadiri, voormalig verantwoordelijke van 
de onafhankelijke balie in Afghanistan (Independent Bar of 
Afghanistan) alle mogelijke steun toegezegd bij zijn plan om een 
onafhankelijke internationale balie in ballingschap op te richten.

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-kritisch-over-buitengerechtelijke-echtscheiding
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-ondersteunt-oprichting-van-onafhankelijke-afghaanse-balie-in-ballingschap
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4  April

4.1. OVB Congres – Jungle 

van het Recht

Op vrijdag 27 april 2022 vond het OVB-congres plaats in het 
Elisabethcenter in Antwerpen. Het was een spannende eerste 
editie na de pandemie en we zijn trots dat het een geslaagde editie 
is geworden met dank aan een gemotiveerd OVB-team.
Wouter Torfs beet de spits af met zijn keynote. Daarna zorgden 
een prestigieuze lijst van sprekers en onderwerpen voor een 
gevarieerd en uitgebreid aanbod van workshops, uiteenzettingen 
en debatten.

We ontvingen ook een 50-tal laatstejaars masterstudenten die op 
speeddate gingen met enkele advocatenkantoren. Zij konden zo 
al even kennismaken met een potentiële patron.

Daarnaast luisterden Linde Merckpoel en OVB-woordvoerder 
Sofie Demeyer de namiddag op met een live OVB-radio.

De dag werd afgerond met een plenair debat met onder meer de 
minister van Justitie.

Het avondprogramma bestond uit een walking diner opgesmukt 
door een jazz-quartet en afgesloten door een optreden van een 
Antwerpse advocatenband. 

We konden voor dit alles rekenen op sponsors en partners op 
onze beurs, met Precura als hoofdsponsor.

Het is onze ambitie om elke twee jaar een OVB Congres te 
organiseren. Noteer daarom alvast vrijdag 26 april 2024 in de 
agenda voor de volgende editie. De voorbereidingen zijn inmiddels 
al gestart.

LEES MEER

https://ovbcongres.be/
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4.2. Europa faciliteert 

verlaagde btw voor bepaalde 

prestaties van advocaten

De CCBE en de OVB reageerden op het voorstel van Richtlijn van 
de Raad tot wijziging van Richtlijn 2006/112/EG. Die Richtlijn voegt 
bepaalde prestaties van advocaten toe aan de lijst van diensten 
waarop lidstaten een verlaagd btw-tarief kunnen toepassen. 
Sinds 2014 zijn die prestaties in België aan 21% btw onderhevig. 
Vermits dat een belemmering van de toegang tot justitie uitmaakt, 
zijn we daar steeds gekant tegen geweest.

Het toepassingsgebied van die mogelijke verlaging is evenwel 
beperkt, met name tot juridische diensten aan mensen met 
een arbeidsovereenkomst, aan werklozen in arbeidsrechtelijke 
procedures en in het kader van de rechtsbijstandsregeling. 
Daarom hebben we er met de CCBE voor gepleit om bijkomende 
prestaties toe te voegen aan de lijst van juridische diensten die in 
aanmerking komen voor btw-verlaging.  

De Richtlijn werd korte tijd later goedgekeurd, helaas zonder 
verdere uitbreiding aan juridische diensten die in aanmerking 
kunnen komen voor een btw-verlaging. Ook voor de diensten die 
er wel onder vallen, is het koffiedik kijken. De bal ligt daarvoor in 
het kamp van de Belgische regering. De btw-verlaging zou vanaf 
2025 kunnen ingaan. 

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/europa-overweegt-verlaagde-btw-voor-bepaalde-prestaties-van-advocaten
https://privaatluik.advocaat.be/infotheek/publicaties-ovb/advocatencahiers-deontologie/advocatencahier-deontologie-nr-7


5  Mei

5.1. Dag van de Rechtsstaat

Op 12 mei vond in de stadsschouwburg van Mechelen de derde 
Dag van de Rechtsstaat plaats. Net als bij de vorige 2 edities was 
de OVB partner van dit event. OVB-woordvoerder Sofie Demeyer 
interviewde er een voormalige Turkse magistraat die zijn land 
moest ontvluchten. Hij getuigde over de rechtstaat die in Turkije 
gaandeweg werd en wordt afgebouwd. De andere sprekers waren 
prof. dr. Herman Van Goethem, de rector van de Antwerpse 
universiteit (UA) en de Nederlandse succesauteur Ilja Leonard 
Pfeijffer. 

We blijven dit verder ondersteunen. 

LEES MEER

BELUISTER DE PODCASTS

5.2. OVB adviseert bij wetsvoorstel 

verhoorbijstand vreemdelingen

Op vraag van de Kamercommissie voor Binnenlandse Zaken, 
Veiligheid, Migratie en Bestuurszaken stelden we een advies 
op bij het wetsvoorstel dat de Vreemdelingenwet wijzigt om 
vreemdelingen die van hun vrijheid kunnen worden beroofd, recht 
te geven op bijstand door een advocaat tijdens hun verhoor.
We zijn voorstander van een uitbreiding van het recht op bijstand 
van een advocaat in vreemdelingenbetwistingen wanneer 
vrijheidsberoving mogelijk is. Wel moeten er volgens ons een 
aantal praktische kanttekeningen gemaakt worden, die uitvoerig 
we uitvoering bespreken in ons advies.

We volgen de besprekingen van dit wetsvoorstel verder op. 

LEES MEER

5.3. Eerste fikse herwaardering van 

de waarde van een punt sinds 2016

Het systeem van juridische bijstand onderging een grote wijziging 
die vanaf 2016 van kracht werd, met een bijhorende grondige 
aanpassingen van de nomenclatuur. Er werd vooropgesteld om 
steeds uit te gaan van een waarde van 75 euro per punt, maar dit 
vastleggen in de wet bleek niet mogelijk, ondanks herhaaldelijk 

https://www.dagvanderechtsstaat.be/
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events?search=&periode=01%2F05%2F2022%20t%2Fm%2031%2F05%2F2022&category%5B%5D=96952
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-adviseert-bij-wetsvoorstel-verhoorbijstand-vreemdelingen
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aandringen. Er zijn een aantal wetgevende initiatieven rond 
geweest om dit te realiseren, maar er kwam niets van in huis. 
Sinds de invoering van de nieuwe nomenclatuur voor juridische 
tweedelijnsbijstand komt 1 punt overeen met een uur werk. De 
waarde van een punt bleef sinds 2016 onveranderd op 75 euro. 
Maar een bedrag van 75 euro in 2016 is dus al een tijdje veel 
minder waard dan die 75 euro.

We gingen besprekingen aan met het kabinet van de minister van 
Justitie en bekwamen uiteindelijk een verhoging van de waarde 
van het punt. Voor de afgesloten en door het BJB goedgekeurde 
dossiers van het gerechtelijk jaar 2020-2021 was een punt voor 
een intellectuele prestatie daardoor 81,23 euro waard. 

In 2023 zal het eindelijk zover zijn: de waarde van het punt wordt 
ingeschreven in een KB en officieel vastgelegd op 75 euro, 
bij uitbetaling te indexeren volgens de gezondheidsindex van 
september 2016. 

LEES MEER

5.4. CCBE wijst op 

deontologische verplichtingen 

bij Europese aanbevelingen 

over derdenfinanciering

Naar aanleiding van de aanbevelingen van de commissie 
juridische zaken van het Europees Parlement inzake de third party 
litigation funding, heeft de CCBE gewaarschuwd voor potentiële 
inbreuken op de deontologische verplichtingen van advocaten. 
We steunen onder meer de opmerkingen dat een wettelijk kader 
rond derdenfinanciering in geen geval mag verhinderen dat 
een advocaat in de beste belangen van diens cliënt optreedt 
en dat het moet stipuleren dat er geen direct contact mag 
zijn tussen advocaat en financierder ter bescherming van de 
onafhankelijkheid en het beroepsgeheim.

We houden verdere ontwikkelingen op Europees niveau in de 
gaten. In onze Codex staan momenteel geen uitdrukkelijke 
bepalingen over derdenfinanciering. Het is mogelijk indien men 
zich aan de bestaande deontologische regels naleeft. We zullen 
in het licht van toekomstige Europese regelgeving weliswaar 
onderzoeken of een aanpassing van de Codex op zijn plaats zou 
zijn. 

LEES MEER

5.5. Gedragscode

De commissie welzijn streeft een positieve werksfeer na en heeft 
als ondersteuning een gedragscode uitgewerkt. De Gedragscode 
focust voornamelijk op het omgaan met confraters en collega’s 
binnen het eigen kantoor maar ook daarbuiten.  

Buiten de deontologische normen, zoals vastgelegd in de 
deontologische code van de advocaat, reikt de Gedragscode 
ook een kader aan om onheus gedrag bespreekbaarder te 
maken. Hoewel de opgenomen gedragsregels fundamenteel 
en vanzelfsprekend zijn, kan de advocaat de Gedragscode als 
communicatie-instrument gebruiken en als hulpmiddel om een 
gesprek aan te gaan en een oplossing na te streven.

De commissie welzijn blijft zich inzetten om tools uit te werken 
ter ondersteuning van de advocaat als uniek persoon met eigen 
noden en beslommeringen.  

LEES MEER

5.6. Aanpassing verstekregels 

houd rekening met ons protest

We adviseerden de Kamercommissie Justitie over het wets-
voorstel om via wijziging van artikel 805 Ger.W. de zuivering van 
het verstek niet langer te beperken tot het einde van de zitting 
waarop het verstek werd vastgesteld. Hoewel we vinden dat 
zuivering van het verstek zeker ook op een latere zitting mogelijk 
moet zijn, hebben we verduidelijkt dat het betreffende artikel 
dit in de praktijk reeds zelden belette. De vraag tot uitstel heeft 
overigens meestal tot doel de verweerder alsnog de kans te geven 
om op te dagen, zodat de procedure op tegenspraak kan worden 
verdergezet. 

De voorgestelde wijziging steunde niet op een correcte interpretatie 
en was daarom niet noodzakelijk, maar problematischer was hoe 
het wetsvoorstel de uitbreiding van de zuivering zou beperken 
tot enkel de eerstvolgende zitting, waardoor de uitvoering in de 
praktijk de facto beknot zou worden. 

We stellen tevreden vast dat het finale (uiteindelijk goedgekeurde) 
wetsvoorstel werd aangepast op basis van de opmerkingen die we 
hebben gegeven. Op basis van het gewijzigde artikel 805 Ger.W. is 
de zuivering van het verstek nu niet beperkt tot de eerstvolgende 
zitting, maar zal dit mogelijk zijn totdat de zaak in beraad wordt 
genomen. 

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/eerste-fikse-herwaardering-van-de-waarde-van-een-punt-sinds-2016
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ccbe-wijst-op-deontologische-verplichtingen-bij-aanbevelingen-europees-parlement-over-derdenfinanciering 
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/gedragscode-wil-bijdragen-aan-een-beter-welzijn-aan-de-balies
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/aanpassing-verstekregels-houdt-rekening-met-ons-verzet
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6  Juni

6.1. Overlegmomenten instanties 

vreemdelingenrecht in 2022

Naar jaarlijkse gewoonte organiseerden we ook in 2022 
overlegmomenten met de meest relevante instanties in het 
vreemdelingenrecht. We streven met deze overlegmomenten naar 
een constructieve dialoog tussen de diensten en de advocatuur 
en willen de mogelijke problemen bij de kern aanpakken.

Het doel van de overlegmomenten is steeds tweeledig. Enerzijds 
kaarten we de punten aan waar ruimte is voor verbetering. 
Anderzijds zijn we ook benieuwd naar de opmerkingen van de 
instanties zelf en staat we open om eventuele opmerkingen of 
klachten over de advocatuur te bespreken en te onderzoeken.

6.2. OVB voorzichtig 

positief maar toch enig 

voorbehoud bij wetsvoorstel 

kwijtschelding restschulden

Op verzoek van de Kamercommissie Economie, Consumenten-
bescherming en Digitale Agenda dienden we een schriftelijk 
advies in over het wetsvoorstel tot wijziging van het WER wat de 
kwijtschelding van de restschulden van de gefailleerde natuurlijke 
persoon betreft. Het wetsvoorstel wil de gefailleerde natuurlijke 
persoon automatisch bevrijden van zijn restschulden, zonder dat 
hij daarvoor een formeel verzoek moet indienen. 

We vinden het aanvaardbaar dat de gefailleerde natuurlijke 
persoon geen formeel verzoek meer zou moeten indienen om 
bevrijd te worden van zijn restschulden. We menen daarentegen 
dat de mogelijkheid tot vervroegde kwijtschelding behouden 
moet blijven, terwijl het wetsvoorstel daar niet in voorziet. We 
geven in ons advies daarenboven enkele punctuele suggesties tot 
verbetering.

We volgen ontwikkelingen in deze materie verder op de voet op.

LEES MEER

6.3. Sluipt de intentiepolitie 

het bestuursrecht binnen?

Op dinsdag 28 juni 2022 lichtte mr. Elke Casteleyn, lid van 
onze commissie publiekrecht, in de parlementaire commissie 
Binnenlandse Zaken onze opmerkingen toe bij een wetsvoorstel 
dat lokale besturen de mogelijkheid verleent om een 
integriteitsonderzoek te laten uitvoeren naar de aanvragers 
van subsidies, de deelnemers aan een gunningsprocedure voor 
overheidsopdrachten en concessies, of de huidige of toekomstige 
uitbaters van publiek toegankelijke inrichtingen (bv. winkel- 
en horecazaken). Daarnaast machtigde het wetsvoorstel de 
burgemeester om bestuurlijke dwangsommen en verzegelingen 
op te leggen ter ondersteuning van bestuurlijke politiemaatregelen 
en GAS-sancties.

Even later stelde de minister van Binnenlandse Zaken een 
gelijkaardig, maar wel verregaander wets-ontwerp op. Ook bij 
het voorontwerp van die tekst schreven we een erg kritisch 
advies. Ondanks felle kritiek van andere instanties, zoals het 
Federaal Mensenrechteninstituut, diende de minister een vrijwel 
ongewijzigde tekst in het parlement in. Vanuit onze bekommernis 
over een groeiende trend naar meer bestuurlijke handhaving, 
waarin de procedurele waarborgen van het strafrecht niet spelen, 
volgen we de parlementaire behandeling van dat wetsontwerp 
met argusogen op. 

LEES MEER

6.4. Sequel op de wet voor 

een menselijkere, snellere 

en straffere justitie

Deze potpourriwet staat vooral bekend voor de vervroegde 
voorwaardelijke invrijheidstelling voor bepaalde gedetineerden 6 
maanden voor het strafeinde, de uitbreiding van het penitentiair 
verlof en de afschaffing van de nationaliteitsvoorwaarde voor de 
toegang tot het beroep van advocaat. 

In het wetsontwerp kwamen daarentegen ook items aan bod 
die we al eerder hadden aangekaart bij het kabinet, zoals het 
volgberoep voor beklaagden, de herstelling van de vernietigde 
kraakwet en het toezicht op het langdurig opsporingsonderzoek 
door de KI. 

We hebben onze bedenkingen overgemaakt bij de voorgestelde 
wijzigingen van de bemiddelingswet, die mogelijke verwarring 
creëren in het licht van de ratio en de geest van de wet. Vooral 
het invoeren van een soort informele specialistische bemiddeling, 

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/voorzichtig-positief-maar-toch-enig-voorbehoud-bij-wetsvoorstel-kwijtschelding-restschulden
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/sluipt-de-intentiepolitie-het-bestuursrecht-binnen
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/sluipt-de-intentiepolitie-het-bestuursrecht-binnen
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zonder wettelijk kader, nadat de gespecialiseerde bemiddeling 
eerder afgevoerd werd, roept vragen op.

De tweede MSS-wet is goedgekeurd. Hoewel het hoofdstuk over 
de bemiddelingswet uit het finale ontwerp is gehaald, is dat ook 
het geval voor de bovenvermelde items die we graag gerealiseerd 
hadden zien worden. We blijven ervoor ijveren dat de wetgever die 
spoedig aangepakt. 

LEES MEER

6.5. Digitale toegang tot het 

strafdossier via Just Consult

We hebben vele jaren moeten strijden om de strafdossiers 
digitaal ter beschikking te krijgen voor advocaten en zijn 
dan ook verheugd dat Just Consult, de applicatie die dit 
bewerkstelligt, dit jaar eindelijk van start is kunnen gaan. Deze 
broodnodige modernisering van het strafrecht is zowel tijds- als 
kostenbesparend en creëert eindelijk wapengelijkheid met het 
parket. Een advocaat zal op termijn namelijk toegang kunnen 
hebben tot ieder strafdossier waarin hij optreedt, of het nu op 
kantoor, thuis of elders is. 

De digitale inzage is in een eerste fase nog beperkt tot dossiers 
die al gescand zijn door de griffie en een bepaalde delictscode 
hebben. Het kabinet heeft beloofd om in de komende periode 
sterk in te zetten op het verhogen van het aandeel ingescande 
dossiers. We blijven dat op de voet volgen zodat Just Consult 
geen halflege doos blijft. 

Een ander punt waar de OVB voor blijft ijveren is dat de 
methode om toegang te krijgen tot Just Consult zo snel mogelijk 
verandert van de elektronische identiteitskaart of ‘itsme’ naar de 
advocatenkaart. 

LEES MEER

6.6. Tweede jaarverslag van 

het College van Toezicht 

Het College van Toezicht, dat zijn werkzaamheden aanvatte in 
januari 2020, publiceerde in 2022 zijn tweede jaarverslag. Het 
College ziet op onafhankelijke wijze toe op de tuchtuitoefening 

door de stafhouders en de voorzitters van de tuchtraden, 
rapporteert daarover en verstrekt adviezen of andere informatie 
aan de stafhouders en de voorzitters van de tuchtraden over 
zaken die verband houden met de tuchtuitoefening en de 
tuchthandhaving.

In dit tweede jaarverslag bouwt het College voort op de 
verwezenlijkingen van het eerste verslag. Met de nodige 
voorzichtigheid konden al eerste vergelijkingen gemaakt worden. 
Daarnaast heeft het College ook een aanvang genomen met een 
analyse van het sepotbeleid van de stafhouders.
 
Er is daarvoor in dit stadium gekeken naar de beroepen tegen 
sepots bij de voorzitters van de tuchtraden. Dit verslag bevat 
alvast enkele vaststellingen en aanbevelingen in dat verband.

Tot slot wijst het College er op dat het College op 1 januari 2022 
een wijziging gezien heeft in zijn samenstelling. Prof. dr. Leo Neels, 
die zetelde als lid niet-advocaat, werd vervangen door mevrouw 
Isabelle Dupré. Prof. dr. Leo Neels vroeg immers zijn heropname 
op het tableau, wat leidde tot een onverenigbaarheid.  

Een vollediger beeld van de tuchtprocedure voor advocaten 
en zijn doorlooptijd zullen we kunnen schetsen in de volgende 
jaarverslagen. De bevindingen voor het gerechtelijk jaar 2021-
2022 geven wel al een aanzet tot een sterker geharmoniseerd 
optreden door de stafhouders in tuchtzaken. 

LEES HET JAARVERSLAG

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/sequel-op-de-wet-voor-een-menselijkere-snellere-en-straffere-justitie-in-eerste-lezing-goedgekeurd
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/just-consult-krijgt-groen-licht-de-digitale-poort-tot-het-strafdossier-opent-zich
https://ordevanvlaamsebalies.be/nl/kennisbank/deontologie/college-van-toezicht
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6.7. Wetsvoorstel bijstand aan 

slachtoffers van mensenhandel 

weinig meerwaarde

Iedere burger moet daadwerkelijke toegang tot het recht en 
de rechter hebben, maar we vinden dat het wetsvoorstel om 
kosteloze rechtsbijstand toe te kennen aan slachtoffers van 
mensenhandel of -smokkel weinig meerwaarde biedt. In ons 
advies hebben we verduidelijkt dat de meeste slachtoffers 
van deze misdaden nu al kosteloze rechtsbijstand genieten. Bij 
minderjarigen is dit automatisch het geval en meerderjarige 
slachtoffers die terechtkomen in mensenhandel en gedwongen 
prostitutie hebben dan weer zo goed als altijd onvoldoende 
inkomsten en komen zo ook in aanmerking voor een pro-
Deoadvocaat. Bovendien wordt de huidige onvoorwaardelijke 
bijstand voor de meerderheid van deze slachtoffers ondermijnd 
door nieuwe voorwaarden in het leven te roepen ter verificatie 
van de slachtoffers. Een aparte uitzonderingscategorie voor 
slachtoffers van bepaalde misdrijven doet ten slotte ook vragen 
rijzen in het kader van het gelijkheidsbeginsel. 

Op het moment van dit schrijven zijn de werkzaamheden binnen 
de Kamercommissie Justitie niet meer hervat na overmaking van 
ons advies. 

LEES MEER

6.8. Grondig debat nodig over 

wet voorlopige hechtenis

Op vraag van de Kamercommissie Justitie schreven we een 
nota naar aanleiding van het bijzonder onderzoek van de HRJ 
naar het dossier Steve Bakelmans. Daarin kwamen een aantal 
belangrijke tekortkomingen naar boven. We hebben benadrukt 
dat steekvlampolitiek zelden tot een coherente aanpak leidt, 
wezen op de nood aan een globale herziening van de Wet op de 
voorlopige hechtenis en vroegen om de nodige investeringen in 
de begeleiding en behandeling van seksuele delinquenten.
Bestuurder Erik Schellingen lichtte ons standpunt tijdens een 
hoorzitting van de Kamercommissie toe.

We benadrukken dat het na talrijke kleinere wetswijzigingen hoog 
tijd is om de wet op de voorlopige hechtenis eens aan een grondig 
debat te onderwerpen. We volgen ontwikkelingen in deze materie 
verder op de voet op.

LEES MEER

6.9. OVB dagvaardt de 

Belgische Staat wegens 

uitblijven van gedetailleerde 

contactgegevens bij DVZ

We dagvaardden de Belgische Staat wegens een schending 
van de wet van 11 april 1994 betreffende de openbaarheid van 
bestuur. We ondernamen tevergeefs talrijke pogingen om een 
gedetailleerde contactenlijst van de Dienst Vreemdelingenzaken 
te bekomen. We zagen ons dan ook genoodzaakt om, na 
een officiële ingebrekestelling, uiteindelijk over te gaan tot 
dagvaarding.

De zitting vindt plaats in oktober 2023. 

LEES MEER

6.10. Advocatenrun

Op zondag 12 juni 2022 vond de Advocatenrun plaats aan het 
Koloniënpaleis in Tervuren. Mr. Hendrik Schoukens finishte als 
eerste bij de 5km en mr. Caroline Vlaminck als eerste vrouw. Mr. 
Brent Van Lierde won de 12km en mr. Charline Ampe kwam als 
eerste vrouw over de streep. Met gepaste trots melden wij dat het 
op beide afstanden een advocaat was die als eerste de eindmeet 
haalde!

De kantorencompetitie werd op de 5 km gewonnen door Nelissen 
Grade en op de 12 km door Cutsem Wittamer Marnef & Partners.

HERBELEEF DE DAG

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/wetsvoorstel-voor-gratis-bijstand-aan-slachtoffers-van-mensenhandel-is-maat-voor-quasi-niets
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-benadrukt-nood-aan-grondig-debat-over-de-wet-voorlopige-hechtenis-in-kamercommissie-justitie
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-dagvaardt-de-belgische-staat-wegens-uitblijven-van-gedetailleerde-contactgegevens-bij-dvz
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/dit-was-de-advocatenrun
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7  Juli

7.1. OVB mee aan tafel over evaluatie 

van strijd tegen mensenhandel

We namen deel aan een hoorzitting van de Bijzondere commissie 
belast met de evaluatie van de wetgeving en het beleid over 
mensenhandel en mensensmokkel. We vinden dat er vooral 
nood is aan meer mensen en middelen om de slachtoffers 
van mensenhandel en mensensmokkel te identificeren en de 
daders te bestrijden. Het is momenteel geen prioriteit van het 
vervolgingsbeleid en er zijn erg veel seponeringen. Ook moet 
er een betere internationale samenwerking en uitwisseling van 
gegevens komen met internetproviders en aanbieders van 
sociale media. 

Op wetgevend vlak pleiten we voor de integratie van de 
strafbaarstelling van mensensmokkel in het Strafwetboek. 

We volgen de werkzaamheden van de Bijzondere commissie en 
eventuele wetgevende initiatieven die in dit verband gelanceerd 
worden, verder op.

LEES MEER

7.2. Vertrouwelijk overleg 

duldt geen pottenkijkers

In mei 2021 kwam aan het licht dat in de politiezone Erpe-Mere 
/ Lede vertrouwelijke gesprekken tussen advocaten en cliënten 
permanent werden gefilmd en dat de politie die gesprekken ook 
kon afluisteren. We veroordeelden die afluisterpraktijken scherp, 
eisten een onderzoek naar de feiten en dienden een klacht in bij 
het Comité P. 

Uit het rapport van het controleorgaan op de politionele 
informatie (COC) volgde dat het vertrouwelijk overleg in heel wat 
politiekantoren standaard wordt gefilmd en dat het dus niet om een 
alleenstaand geval ging. In het verlengde van (de aanbevelingen 
van) dit rapport, stelde het College van Procureurs-generaal 
bijkomende richtlijnen op die benadrukken dat het structureel 
filmen en afluisteren van het vertrouwelijk overleg strikt verboden 
is. Veiligheid is de enige uitzondering voor visueel toezicht, en 
dan nog moet dat geval per geval worden bekeken en moet de 
advocaat daarmee instemmen.

Ondanks de duidelijke richtlijnen, is ook in de toekomst 
waakzaamheid noodzakelijk. Door het structurele karakter van 
het toezicht op vele plaatsen, zal men erop moeten toezien dat de 
audiovisuele apparatuur die in vele lokalen hangt, daadwerkelijk 
wordt uitgeschakeld bij het vertrouwelijk gesprek en dat de 
advocaat en de cliënt daarvan verwittigd worden.

LEES MEER

7.3. Een databank van vonnissen 

en arresten – eindelijk! 

Het was lang wachten, maar in 2022 was het dan eindelijk zover. 
Met de wet van 16 oktober 2022 zag een nieuwe databank het 
levenslicht, het centraal register voor de beslissingen van de 
rechterlijke orde (CRBRO). Daarin zal iedereen vanaf eind 2023 
nagenoeg alle vonnissen en arresten van de hoven en rechtbanken 
in gepseudonimiseerde vorm kunnen raadplegen. 

De OVB en de Avocats.be speelden een grote rol bij de 
totstandkoming van die wet. Sinds de eindejaars-periode van 
2021 zijn we immers meermaals geconsulteerd geweest bij de 
uitwerking en verfijning van het voorontwerp tot het wetsontwerp 
dat uiteindelijk in het parlement werd ingediend. Onze werkzaam-
heden culmineerden in de tussenkomst van bestuurder 
digitalisering Erik Valgaeren en zijn evenknie bij de Avocats.
be, Olivier Haenecour tijdens de parlementaire hoorzitting in de 
commissie Justitie op 5 juli 2022, toen ze ons gemeenschappelijk 
standpunt bij het wetsontwerp toelichtten. 

We hebben onze stempel op die wet kunnen drukken. Tot 
onze belangrijkste verwezenlijkingen behoren onder meer 
het bemachtigen van een plaats voor de advocatuur in het 
beheerscomité van het register en het beperken van de toegang 
van magistraten tot niet-gepseudonimiseerde vonnissen en 
arresten tijdens lopende procedures. Toch heeft de wet ook 
kansen gemist, omdat het vandaag niet mogelijk is om de 
databank met behulp van artificiële intelligentie te exploiteren. 
Dat zal nochtans onontbeerlijk zijn om de databank op termijn te 
kunnen raadplegen, nu ze snel miljoenen vonnissen en arresten 
zal bevatten. In elk geval zullen de OVB en de Avocats.be via 
hun vertegenwoordigers in het beheerscomité waken over de 
belangen van advocaten en hun cliënten.

LEES MEER 

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-mee-aan-tafel-over-evaluatie-van-strijd-tegen-mensenhandel-en-smokkel
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/aanvullende-richtlijnen-moeten-vertrouwelijk-overleg-garanderen
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/eindelijk-een-integrale-databank-voor-rechtspraak-van-de-rechterlijke-orde
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7.4. Ordes kunnen stem laten horen 

bij tenuitvoerlegging EHRM-arresten

De CCBE kaartte aan dat de rol van de advocatuur bij de 
tenuitvoerlegging van EHRM-arresten door het Comité van 
Ministers ongerechtvaardigd beperkt is in vergelijking met andere 
actoren. Ngo’s en nationale mensenrechteninstellingen mogen 
opmerkingen overmaken over elk aspect van de tenuitvoerlegging, 
terwijl de advocaat van de benadeelde partij enkel opmerkingen 
kan maken over de betaling van de billijke genoegdoening of het 
nemen van individuele maatregelen en de ordes en balies zelfs 
niet vermeld worden. 

We stuurden samen met Avocats.be een brief met de 
vraag tot aanpassing van deze regel aan de Permanente 
Vertegenwoordiging van België bij de Raad van Europa en de 
betrokken ministers. Het Comité van Ministers is daaraan deels 
tegemoet gekomen. Balies en ordes kunnen nu hun stem laten 
horen aan het Comité van Ministers, en dit voor alle aspecten van 
de tenuitvoerlegging. 

De balies en ordes kunnen nu de mogelijkheid te baat nemen om 
bij belangrijke arresten van het EHRM een communicatie voor te 
bereiden gericht aan het Comité van Ministers. 

LEES MEER

7.5. Wetsvoorstel 

beroepstermijnen Raad voor 

Vreemdelingenbetwistingen

Op 12 juli 2022 verwierp de Kamercommissie voor Binnenlandse 
Zaken, Veiligheid, Migratie en Bestuurszaken het wetsvoorstel dat 
de beroepstermijn bij de Raad voor Vreemdelingenbetwistingen 
zou aanpassen voor vreemdelingen in repatriëringscentra.

We zijn blij dat de beroepstermijnen niet wijzigen. Volgens ons 
volstaan de voorgestelde beroepstermijnen namelijk niet om een 
doeltreffend rechtsmiddel naar behoren voor te bereiden en in te 
stellen. Dat schreven we in een advies aan de Kamercommissie.

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/advocatenordes-kunnen-stem-laten-horen-bij-tenuitvoerlegging-ehrm-arresten
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/wetsvoorstel-beroepstermijnen-raad-voor-vreemdelingenbetwistingen-verworpen
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/wetsvoorstel-beroepstermijnen-raad-voor-vreemdelingenbetwistingen-verworpen
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8  September
8.1. Nieuwe samenstelling 

Algemene vergadering 2022-24

Ook in het gerechtelijk jaar 2022-2023 werden er weer 
verkiezingen gehouden wat wijst op het hoge democratische 
gehalte van de vertegenwoordigers van onze beroepsgroep in alle 
beslissingsorganen op alle niveaus. Zo werd een nieuwe algemene 
vergadering van de OVB samengesteld, en naast de gebruikelijke 
jaarlijkse lokale verkiezingen werden ook nieuwe stafhouders 
verkozen in maar liefst 6 van de 8 Vlaamse balies. Onze algemene 
vergadering bestaat uit 51 rechtsreeks verkozen leden en 16 van 
rechtswege verkozen leden. Samen vormen zij het parlement van 
de advocatuur.

Die nieuwe algemene vergadering kreeg niet veel tijd om te 
wennen, want ze kreeg naast de vaste items (zoals deontologische 
reglementen correspondentie, verzet in tucht, email, stage en 
de budgetbespreking) alvast pardoes de modernisering van de 
advocatuur op haar bord met belangrijke onderwerpen die ons 
beroep gevoelig kunnen beïnvloeden, maar ook onderwerpen 
inhoudt waar onze waarden zoals onafhankelijkheid en 
zelfbeschikking in het gedrang moeten komen. Waakzaamheid is 
dan ook geboden.

LEES MEER

8.2. Gevangenisstraffen tussen 

2 en 3 jaar eindelijk uitgevoerd

Vanaf 1 september 2022 worden veroordelingen tot een 
gevangenisstraf van 2 tot 3 jaar effectief uitgevoerd. Een jaar later, 
op 1 september 2023, wordt dat uitgebreid tot alle zogenaamde 
korte gevangenisstraffen onder de 3 jaar. De hervorming wijzigt 
niets aan de vervroegde invrijheidstelling.

We hebben de afgelopen jaren meerdere malen de niet-uitvoering 
van korte vrijheidsstraffen en het herhaaldelijke uitstel van de 
wetgeving daaromtrent aangekaart. De strafuitvoering komt 
daarmee eindelijk in handen te liggen van de rechterlijke macht, 
met name de strafuitvoeringsrechter, en niet langer de uitvoerende 
macht. Bovendien legt het de nefaste praktijk aan banden waarbij 
rechters kunstmatig zwaardere straffen uitspreken om zeker te 
zijn van een periode van vrijheidsberoving. 

We hebben evenwel ook steeds onze bezorgdheid geuit over de 
praktische haalbaarheid van de effectieve uitvoering omwille van 
de overbevolking van de gevangenissen. 

De overbevolking en de leefomstandigheden in de gevangenissen 
blijven problematisch. De Belgische staat is daar al vele malen 
voor veroordeeld. De nieuwe gevangenissen in Haren en 
Dendermonde zullen dat niet volledig ondervangen. Ook de 
detentiehuizen komen erg traag van de grond. De OVB zal daar 
verder op toezien. Er staan immers mensenrechten op het spel. 

Ook voor advocaten dringt er zich een mentaliteitsverandering 
op. Voorheen was het elektronisch toezicht vooral een vorm 
van vrijheidsberoving waarop men automatisch terugvalt voor 
de korte straffen door de overbevolking in de gevangenissen. 
Advocaten pleiten daarom erg weinig voor elektronisch toezicht 
als autonome straf. Zodra de korte straffen effectief worden 
uitgevoerd, zal dat echter belangrijker worden. Anders zullen 
heel wat veroordeelden voor wie een elektronisch toezicht een 
gepaste straf is, in de gevangenis belanden.

LEES MEER

8.3. Nieuwe inkomensgrenzen 

voor pro Deo vanaf 1 september

De inkomensgrenzen en het bedrag per persoon voor de juridische 
tweedelijnsbijstand wijzigden op 1 september 2022. 

LEES MEER

8.4. Leidraad voor een 

kwalitatieve praktijk

Kwaliteitsmanagement en klantentevredenheid zijn belangrijk 
voor de advocaat en de rechtzoekende. Daarom stelden we 
kwaliteitsnormen en aanbevelingen op voor de organisatie 
van het advocatenkantoor. Zo kan elke advocaat de kwaliteit 
van zijn dienstverlening toetsen aan de normen en waar nodig 
optimaliseren.

ONTDEK DEZE LEIDRAAD

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/nieuw-samengestelde-algemene-vergadering-start-eind-deze-maand
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/gevangenisstraffen-tussen-2-en-3-jaar-krijgen-uitvoering-vanaf-1-september 
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/nieuwe-inkomensgrenzen-voor-pro-deo-vanaf-1-september
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/leidraad-voor-een-kwalitatieve-praktijk 
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8.5. Opleiding vereist om in 2023 

nog eerstelijnsbijstand te verlenen

De regionalisering van de juridische eerstelijnsbijstand tijdens 
de laatste staatshervorming heeft heel wat praktische en 
administratieve aanpassingen met zich meegebracht. De 
belangrijkste voor de advocaten is dat zij nu verplicht zijn 
een specifieke opleiding rond eerstelijnsbijstand te volgen. In 
samenspraak en samenwerking met de CJB’s neemt de OVB 
de organisatie daarvan op zich. Onder bepaalde voorwaarden 
kunnen advocaten worden vrijgesteld voor delen van de opleiding. 

In 2023 zullen de advocaten die eind 2022 de theoretische lessen 
hebben gevolgd nog een sessie rond communicatie moeten 
volgen. Ook zullen eerstelijnsadvocaten jaarlijks enkele punten 
permanente vorming moeten behalen door een opleiding te 
volgen die relevant is in het kader van de eerstelijnsbijstand.

LEES MEER

8.6. Lancering nieuwe BJB-module

2022 is het jaar van de vernieuwde BJB-module. De oude module 
die meer dan 20 jaar bestond, werd vervangen. De nieuwe module 
werd ontwikkeld in samenwerking met Avocats.be.

Het overzetten van de dossiers is niet alleen een immens, 
maar ook een zeer delicaat werk. Daarom kozen we ervoor om 
gefaseerd te werken. In 5 overstapmomenten van eind oktober 
tot begin december zijn alle balies succesvol gemigreerd.

OVB-medewerkers waren naar aanleiding van elke overstap naar 
de nieuwe module fysiek aanwezig op het overgezette BJB. Zowel 
de advocaten als de BJB’s konden met vragen bij hen terecht.

De module zet in op gebruiksvriendelijkheid. De belangrijkste 
nieuwigheden aan de nieuwe module zijn: 
• Aanmaken van dossiers tweedelijnsbijstand door inlezen van 

de eID van de rechtzoekende
• Duidelijk overzicht van uw dossiers
• Minimaal scrollen
• Makkelijk toevoegen van communicatie en documenten
• Eenvoudige manier van afsluiten

We zetten in op een continue optimalisatie en verdere ontwikkeling 
van de nieuwe module.

LEES MEER

8.7. Witwaspreventie is geen ver-

van-mijn-bed-show voor advocaten

Omwille van Europese en nationale wetgeving is het belangrijk 
dat advocaten hun witwaspreventieplichten steeds ernstiger 
beginnen nemen. Mr. Thomas Incalza, onze expert in het AML-
comité van de CCBE, verduidelijkte in een uitgebreid interview 
met ons waar advocaten op moeten letten, wat zij moeten doen 
en wat de mogelijke gevolgen zijn als zij hier niet aan voldoen.  

Er ligt momenteel een AML-package op de Europese 
onderhandelingstafel. Dat pakket is drieledig: een zesde 
witwaspreventierichtlijn, een witwaspreventieverordening en 
een verordening die een nieuwe Europese toezichthouder 
in het leven zou roepen. Dat kan ernstige gevolgen hebben 
voor de onafhankelijkheid van de advocatuur en de balies, het 
beroepsgeheim en de vertrouwelijkheid tussen advocaat en cliënt. 
Samen met de CCBE en de andere Europese advocatenordes 
hebben we onze Europarlementsleden en ministers in de Raad 
aangeschreven en amendementen voorgesteld. We volgen dit 
dan dichtbij op. 
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8.8. Nieuwe minimumvergoedingen 

voor advocaten-stagiairs

De algemene vergadering pastte op 22 december 2021, conform 
artikel 34 van de Codex Deontologie voor Advocaten, de 
minimumvergoedingen van de advocaten-stagiairs aan.

De jaarlijkse minimumvergoeding voor de eerstejaarsstagiairs 
werd opgetrokken van 21.600 euro naar 24.000 euro, maandelijks 
vooruitbetaalbaar. De jaarlijkse minimumvergoeding vanaf het 
tweede stagejaar bleef behouden op 30.000 euro, maandelijks 
vooruitbetaalbaar.

De wijziging werd op 18 januari 2022 gepubliceerd in het Belgisch 
Staatsblad en ging in vanaf 1 september 2022.
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https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/opleiding-vereist-om-in-2023-nog-eerstelijnsbijstand-te-mogen-leveren
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/kennisbank/applicaties/bureau-voor-juridische-bijstand-bjb-module
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/witwaspreventie-is-geen-ver-van-mijn-bed-show-voor-advocaten
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/nieuwe-minimumvergoedingen-advocaten-stagiairs-vanaf-1-september-2022
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8.9. GDPR-wijzer

We hebben sinds de inwerkingtreding van de GDPR niet stil gezeten 
om u te informeren over de GDPR en de Belgische implementatie 
ervan. Al die praktische en concrete informatie bundelden we 
in onze campagne ‘GDPR-wijzer’. Dat gaat  onder meer over het 
register van verwerkingsactiviteiten, bewaartermijnen, beroep op 
derde partijen, de informatieverplichting en het beroepsgeheim, 
de website, de aanwerving van personeel en advocaat(-stagiairs).
Per thema geven we een beknopte toelichting, concrete to do’s, 
praktische richtsnoeren en antwoorden op veelgestelde vragen 
zodat we u een volledige GDPR-toolkit kunnen bieden.

We werken onze toolkit voortdurend bij en zorgen dat die up-to-
date blijft.

LEES MEER

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/gdpr-wijzer


9  Oktober

9.1. YouTube Live: debat 

over ondernemerschap

Op 6 oktober zonden wij via YouTube een live-uitzending 
uit over ondernemen als advocaat. Die begon met een 
inspirerende uiteenzetting van Jeroen Wils, gewezen hoofd 
nieuws en gerechtsverslaggever bij VTM en nu gespecialiseerd 
in communicatie van ondernemingen. Daarop aansluitend 
debatteerden 3 jonge advocaten, een gewezen advocaat en 
expert digitalisering over de toekomst en innovatie van vooral 
kleine en middelgrote advocatenkantoren. 

De live-uitzending kan u nog altijd bekijken op het YouTube kanaal 
van de Orde van Vlaamse Balies. 

Met deze YouTube Live gaf de OVB in het najaar van 2022 de 
aftrap voor allerlei initiatieven rond ondernemerschap zoals een 
reeks webinars tijdens de Week van de Ondernemer in november 
en een opleiding in het voorjaar van 2023 waarbij advocaat-
ondernemer handvaten krijgen aangereikt om hun kantoor te 
digitaliseren. 

HERBEKIJK DEZE YOUTUBE LIVE

9.2. OVB verzet zich tegen 

toezicht FOD Economie op 

inhoudelijk werk van advocaat

Op verzoek van het kabinet van vice-eersteminister en minister 
van Economie en Werk Pierre-Yves Dermagne schreven we een 
advies over het voorontwerp van wet houdende invoeging van 
boek XIX “Schulden van de consument” in het WER. 

We verzetten ons krachtig tegen het voorgestelde toezicht van 
de FOD Economie op het inhoudelijke werk van de advocaat 
in het kader van de minnelijke invordering van schulden. We 
uiten daarnaast onze bezorgdheid omdat het voorontwerp 
een veralgemeende bevoegdheid lijkt in te voeren voor de 
inspectiediensten van de FOD Economie om controles uit 
te voeren bij beoefenaars van vrije beroepen en dus ook bij 
advocaten. Het voorontwerp bevat volgens ons daarenboven 
onvoldoende waarborgen voor het beroepsgeheim van de 
advocaat. Ook legt het voorontwerp nieuwe verplichtingen op 
aan de schuldinvorderaar ten aanzien van de consument. We 
betreuren dat men daarbij verder de weg opgaat van het extreme 
formalisme. 

We blijven waken over de kernwaarden en het beroepsgeheim 
van de advocatuur. Daarnaast roepen we op om het evenwicht te 
bewaken tussen de belangen van de consument enerzijds en de 
schuldeiser anderzijds.
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https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/over-ovb/youtube
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ovb-verzet-zich-tegen-toezicht-fod-economie-op-inhoudelijk-werk-van-advocaat
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9.3. Grondwettelijk Hof en Hof van 

Justitie verdedigen beroepsgeheim 

bij beoordeling DAC6-wet

In de strijd tegen belastingontwijking legt de DAC6-regelgeving 
een meldingsplicht op aan advocaten. Als zij betrokken zijn 
bij het opzetten of beheren van fiscale grensoverschrijdende 
constructies waarmee mogelijks belastingontwijking gebeurt, 
kwalificeren ze als intermediairs en moeten ze informatie over 
die constructies aan de fiscus meedelen. Die informatie moet de 
wetgever in staat stellen om mazen in de fiscale regelgeving tijdig 
te detecteren en te dichten. 

Die meldingsplicht staat echter op gespannen voet met het 
beroepsgeheim van de advocaat. Hoewel er om die reden in een 
ontheffingsregeling is voorzien, is de uitwerking daarvan uiterst 
problematisch.

Daarom trokken we in het voorjaar van 2020 naar het 
Grondwettelijk Hof tegen de federale en regionale DAC6-
regelgeving, en in het kader van een prejudiciële procedure, naar 
het Hof van Justitie. Zowel het Grondwettelijk Hof als het Hof van 
Justitie hebben ons nu gelijk gegeven

Het einde van de DAC6-saga is niet in zicht. Het Grondwettelijk 
Hof moet zich nog uitspreken over de omzettingsnormen op 
regionaal niveau, terwijl er voor het Hof van Justitie nog enkele 
prejudiciële vragen hangende zijn. 
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9.4.  Procedure om als advocaat in 

het VK te werken vereenvoudigd

We dienden met succes een aanvraag in bij de UK Solicitors 
Regulation Authority om onze advocaten gedeeltelijk vrij te 
stellen van bepaalde verplichtingen om als advocaat te werken 
in Engeland en Wales. De examinatiemethode is in twee delen 
verdeeld: enerzijds de toegepaste kennis van het Britse recht, 
anderzijds de praktische juridische vaardigheden. Advocaten 
met twee jaar werkervaring zullen dankzij deze vrijstelling enkel 
nog moeten registreren en slagen voor het eerste deel.
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https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/grondwettelijk-hof-verdedigt-beroepsgeheim-bij-beoordeling-dac6-wet
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/mind-the-professional-gap-procedure-om-als-advocaat-in-het-vk-te-werken-vereenvoudigd


10  November

10.1. Schijven waarop erelonen 

curatoren berekend werden 

in 2022 drie keer verhoogd

De erelonen van de curatoren zijn gekoppeld aan het indexcijfer 
van de consumptieprijzen. Wanneer de consumptieprijsindex 
met 5 punten stijgt of daalt, worden de betreffende bedragen met 
5% vermeerderd of verminderd. 

De schijven waarop de erelonen van de curatoren worden 
berekend, werden in 2022 drie keer verhoogd met 5%, met name 
op 1 februari 2022, op 1 juli 2022 en op 1 november 2022. We zijn 
telkens, samen met de Avocats.be, spoedig na de publicatie van 
de indexcijfers overgegaan tot bekendmaking van de aangepaste 
berekening van de erelonen van de curatoren in het Belgisch 
Staatsblad.
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10.2. Geen verplichte bemiddeling 

meer bij geweldzaken

De Kamer keurde een wet goed waardoor een rechter niet langer 
een bemiddeling zal kunnen bevelen zonder de vrije toestemming 
van het slachtoffer als er ernstige aanwijzingen zijn dat de andere 
partij geweld, bedreigingen of enige andere vorm van druk 
gebruikt of heeft gebruikt ten aanzien van de andere partij. De 
machtspositie, de druk en de eventuele dreiging binnen het gezin 

of huishouden kunnen bij een bemiddeling immers ten koste kan 
gaan van de gelijkheid van de partijen.

Het initiële wetsvoorstel werd ons in 2021 ter advies voorgelegd. 
We erkenden we de potentiële problemen die de alternatieve 
geschillenbeslechting in bepaalde gevallen met zich mee kunnen 
brengen en hebben tevreden kunnen vaststellen dat enkele 
van onze kritische opmerkingen werden meegenomen in de 
definitieve wettekst, zoals de verduidelijking dat bemiddeling nog 
wel altijd mogelijk is als er sprake is van vrije toestemming en het 
schrappen van de zinsnede dat één van de partijen zich ‘schuldig 
moet hebben gemaakt’ aan geweld, terwijl de schuldvraag op dat 
moment uiteraard nog moet worden beoordeeld.
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10.3. OVB vernieuwt website 

voor rechtzoekenden

We lanceerden de vernieuwde website www.advocaat.be. De 
website vormt hét platform voor de rechtzoekende. Voorzitter 
Peter Callens licht toe: "Advocaat.be zit in een nieuw jasje. Wij 
brengen de wereld van advocaten en rechtbanken een stap 
dichter bij de burger. En dat in een aantrekkelijke, eigentijdse 
vormgeving". In het voorjaar van 2023 pakten we het Privaat Luik 
aan dat van een private website werd omgevormd tot een publiek 
toegankelijke website voor en over de advocatuur. Die kreeg de 
domeinnaam: www.ordevanvlaamsebalies.be.

BEZOEK ADVOCAAT.BE

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/schijven-waarop-erelonen-curatoren-worden-berekend-opnieuw-met-5-verhoogd
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/geen-verplichte-bemiddeling-meer-bij-geweldzaken
http://www.advocaat.be
http://www.ordevanvlaamsebalies.be
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11  December

11.1. Modernisering van het beroep

Zoals u ongetwijfeld weet waren er al eerdere pogingen tot 
modernisering van ons beroep, zo ondermeer het rapport van 
mr. Patrick Hofströssler en mr. Patrick Henry uit 2018 op verzoek 
van toenmalig minister van Justitie Koen Geens. Ook de huidige 
minister wil een modernisering doorvoeren, en lanceerde een plan 
november 2022 rond vier thema’s: toezicht en tucht, organisatie 
van de Orde, ondernemerschap en onafhankelijkheid. De diverse 
subonderwerpen uit die thema’s werden zeer uitvoerig besproken 
in de algemene vergadering en er werden duidelijke oordelen 
geveld. Op het moment van schrijven worden de ontwerpteksten 
besproken en beoordeeld op hun merites, dit alles in nauwe 
samenwerking met de Franstalige tegenhanger. 

Er zitten tussen de voorstellen zeker elementen waarin 
de advocatuur zich in kan vinden. Zo wil ook de algemene 
vergadering de stage hervormen en de tucht waar mogelijk 
of wenselijk, moderniseren. Er is echter ook waakzaamheid 
geboden. In de teksten bevinden zich onderwerpen waar de 
advocatuur een duidelijk afwijzende stemming had uitgebracht 
omdat de voorstellen tot hervorming onze onafhankelijkheid 
en zelfbeschikking aantasten, of de werking van het beroep an 
sich te ingrijpend willen wijzigen. Ons beroep is ons te kostbaar 
om niet volledig doordachte hervormingen toe te laten zonder 
dat we alle gevolgen ervan kennen. De OVB zal niet toelaten dat 
er risico’s genomen worden. Bovendien streven we ernaar om 
zoveel als mogelijk te hervormen met een consensus tussen de 2 
communautaire Ordes, wat met name voor de Brusselse balie van 
uitermate groot belang is.

LEES MEER

11.2. Nationaal toegangsverbod 

voor recreatiegebieden: 

gebouwd op los zand?

Op verzoek van de parlementaire commissie Binnenlandse Zaken, 
Veiligheid en Migratie en Bestuurs-zaken brachten we advies 
uit over een wetsvoorstel dat de werking van een plaatsverbod 
voor lokale recreatiedomeinen automatisch uitbreidt tot andere 
recreatiedomeinen in België voor zover die daartoe een specifiek 
toegangsverbod in hun parkreglement hebben opgenomen. Op 
die manier wil de indiener van het wetsvoorstel verhinderen dat 
onruststokers zich van een recreatiedomein in de ene gemeente 
verplaatsen naar recreatiedomeinen in andere gemeenten.

In ons advies beklemtoonden we opnieuw onze terughoudendheid 
over de toenemende ‘bewapening’ van het bestuur. Een systeem 

waarbij onwenselijk gedrag wordt beteugeld door lokale besturen 
in plaats van door de strafrechter, zeker wanneer het gaat om 
kwetsbare groepen zoals jongeren, is nefast voor de rechtstaat 
Hoewel het zeker legitiem is om de verplaatsing van overlast te 
vermijden, stond het wetsvoorstel volgens ons op gespannen voet 
met de vrijheid op persoonlijke bewegingsvrijheid, verankerd in 
art. 12 van de Grondwet. Wel gaven we aandachtspunten mee die 
volgens ons konden bijdragen tot een meer evenwichtige regeling. 
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11.3. Oproep naar advocaten 

voor hulp tijdens opvangcrisis

De Brusselse Ordes van advocaten en hun respectievelijke BJB-
voorzitters trokken eind 2022 aan de alarmbel. Het water stond 
hen aan de lippen. Advocaten konden nog nauwelijks voldoen aan 
de vraag voor juridische bijstand van honderden vluchtelingen. 
De BJB’s van de balie Antwerpen en balie Leuven sprongen bij 
om de toevloed te verwerken. Daarnaast deden wij een warme 
oproep aan alle advocaten om bij te dragen waar mogelijk.
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11.4. De impact van de oorlog 

op de Oekraïense advocatuur

De CCBE Human Rights Award werd dit jaar uitgereikt aan 
mr. Nadia Volkova en de Ukrainian National Bar Association 
(UNBA) voor hun engagement en doorzettingsvermogen om 
de fundamentele rechten van burgers te blijven verdedigen in 
tijden van oorlog. We namen een uitgebreid interview af met Lidia 
Izovitova, voorzitter van UNBA, over de impact van de oorlog op 
de advocatuur en de rechtstaat. 

Ondanks de gevaren van de oorlog, het uitvallen van elektrische 
voorzieningen en het digitaal netwerk en de aanzienlijke 
betalingsachterstand voor pro deo’s, blijken Oekraïense 
advocaten te volharden in hun taak om mensen van juridische 
bijstand te blijven voorzien. 

Op het moment van dit schrijven lijkt de oorlog helaas nog niet 
snel op haar einde te lopen. Oekraïense advocaten kunnen 
de steun van hun Vlaamse confraters nog steeds gebruiken. 
Fondsen worden aangewend om gewonde en dakloze advocaten 
en hun families te helpen en stroomonderbrekingen te kunnen 
ondervangen zodat de rechtstaat kan blijven draaien. 
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https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/hervormingsplannen-van-minister-van-justitie-voor-beroep-van-advocaat
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/een-oproep-om-als-advocaat-te-doen-wat-u-kan
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/nationaal-toegangsverbod-voor-recreatiegebieden-gebouwd-op-los-zand
 https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events/ccbe-human-rights-award




27

12  Jaaroverzichten
12.1. Samenwerkingen

12.1.1. Avocats.be 

Meer dan 20 jaar geleden werd de Nationale 
Orde opgesplitst in de beide communautaire 
Ordes, die vandaag de Belgische advocatuur 
gestalte geven, besturen en regelen. Die opdeling 
heeft niet geleid tot louter en alleen terugplooien 

op zichzelf, in tegendeel, tussen de beide communautaire Ordes 
bestaat een zeer grote mate van samenwerking en wederzijds 
overleg, ieder met oog voor zijn eigenheid.

Er werden in 2022 diverse werven opgestart of verdergezet 
waarin die hechte samenwerking veruitwendigd wordt. Ze 
allemaal opnoemen zou te ver leiden, maar zeker te vermelden 
zijn de diverse digitaliseringsprojecten: het vernieuwde BJB, de 
aanzet tot een vernieuwde SALDUZ-applicatie 4.0., REGCOL, 
REGSOL enz. 

Ook qua governance werd gekeken of de beide Ordes niet elkaar 
kunnen versterken door samen te werken en de handen nog meer 
in elkaar te slaan. Inhoudelijk werd er al gewezen op de gezamenlijke 
onderhandelingen en besprekingen inzake de modernisering 
van ons beroep maar ook andere grensoverschrijdende 
deontologische onderwerpen worden steeds bekeken vanuit 
deze samenwerking. Er werd goed samengewerkt in de 
gemeenschappelijke commissies deontologie.

12.1.2. CCBE

De OVB volgde ook in 2022 de Europese en Unierechtelijke 
ontwikkelingen mee op vanuit de Belgische delegatie bij de CCBE. 
We leverden inhoudelijke input aan de verschillende CCBE-
commissies en ondersteunden het lobbywerk bij de Europese 
instellingen. Op basis van de aanvoer vanuit de nationale 
delegaties leverde de CCBE haar gebruikelijke bijdrage aan 
het Rule of Law Report. Naar jaarlijkse gewoonte werd ook de 
Human Rights Award opnieuw uitgereikt, ditmaal aan mr. Nadia 
Volkova en de Ukrainian National Bar Association (UNBA) voor 
hun engagement en doorzettingsvermogen om de fundamentele 
rechten van burgers te blijven verdedigen in tijden van oorlog. 

Belangrijke onderwerpen onder het Ierse voorzitterschap van 
James MacGuill waren onder meer: de werkzaamheden aan de 
toekomstige European Convention on the Profession of Lawyer, 
de bestrijding van de AML-package, de AI-gids voor digitalisering 
op maat van de kleinere en middelgrote advocatenkantoren en 

de gevolgen van de EU-sancties ten aanzien van Rusland voor het 
fundamentele recht op juridische bijstand.    

Er werd ook een nieuwe Environment en Climate Change 
Committee opgericht. De OVB heeft met een nota alvast een 
eerste aanzet gegeven om ecologische voetafdruk van de CCBE 
te verkleinen. 

Om de werkzaamheden en verwezenlijkingen van de CCBE en 
de rol van de OVB daarbij extra in de kijker te brengen, is er een 
terugkerende rubriek “de stem van Europa” in het leven geroepen, 
waarin belangrijke ontwikkelingen, interviews, … aan bod komen.
In 2023 neemt de Griek Panagiotis Perakis het roer van de CCBE 
over. 

LEES MEER

12.2. Operationele werking

We werken op de OVB met een kleine dertigtal mensen om u bij 
te staan. Veel van dat werk is achter de schermen en daarom 
niet altijd zichtbaar voor de individuele advocaat. Men is zich 
niet steeds bewust welke administratieve rompslomp wij op ons 
nemen zodat de advocaat zich kan focussen op zijn werk. 

Reprobel, IT, BJB, Salduz, REGSOL en verzekeringen 
allerhand, van beroepsaansprakelijkheid tot hospitalisatie, 
van insolventieverzekering tot cybersecurity. We organiseren 
beroepsopleidingen tegen een zo economische mogelijke 
prijs, we richten de stage in en bieden diverse opleidingen 
aan om certificaten te behalen nodig voor een adequate 
beroepsuitoefening. Onze studiedienst zorgt als inhoudelijke 
waakhond ervoor dat wetgeving de toets van onze definitie 
beantwoordt: de verdediging van de belangen van het beroep 
én rechtszoekende. De rechtstaat staat daarin centraal.  De 
tucht- en deontologiecel garandeert onze kwaliteit en dat alles 
wordt één op één gecommuniceerd door een performante 
communicatiedienst.

We deden in 2022 – na een zware COVID-periode – een 
onafhankelijke en externe audit, en leerden dat er ruimte voor 
nog meer verbetering was. We gingen er prompt mee aan de slag 
en een intern overlegorgaan bracht nog meer samenwerking 
en inspraak in de werking. Efficiëntie kreeg een boost met een 
performant middenkader, zodat de informatiedoorstroming 
versneld werd en er bijna à la minute aansturing was. Welzijn was 
ook binnen de OVB een absolute hoofdprioriteit. 

In 2023 maar ook daarna hebben we de vaste wil om op deze 
weg verder te gaan, omdat we beseffen dat onze medewerkers 
ons kapitaal zijn, meer dan ooit. Als er in dit jaarverslag dan toch 
reclame mag gemaakt worden dan is het voor onze medewerkers!

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events?search=&periode=&category%5B%5D=97830 
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12.3. Communicatie

12.3.1. Persoverzicht

We kwamen in 2022 welgeteld 43 keer in de pers: 
 / 21 keer in de geschreven pers
 / 16 keer in de digitale pers (nieuwswebsites)
 / 5 keer bij het persagentschap Belga
 / 1 keer op de radio

27 keer bracht onze woordvoerder Sofie Demeyer zelf een 
standpunt of een visie van Advocaat.be onder de aandacht van 
de pers en 21 keer werd dat ook effectief opgepikt.

In de geschreven pers kwamen we het vaakst aan bod in de 
kranten van het mediabedrijf Mediahuis, meer bepaald in De 
Standaard en Het Nieuwsblad. VRT NWS en Het Nieuwsblad 
hebben ons het vaakst online vermeld. 

12.3.2. Social media

De OVB is actief op onderstaande sociale mediakanalen. 
Hieronder staan de belangrijkste cijfers per kanaal.

Op LinkedIn groeide de pagina van 6.977 naar 8.768 volgers. 
Gemiddeld reageerde 4,69% van de personen die een post zagen 
hierop, dat kan door middel van een like, comment, klik of andere 
wijze. Volgens Cyberclick (8 april 2023) is dit gemiddeld 2% op dit 
platform.

 
Onze volgers op Twitter ging van 2.475 naar 2.614 in 2022. 
Daar reageerde gemiddeld 1,9% van de personen die een tweet 
zagen hierop door een actie te ondernemen. Het gemiddelde in 
2022 op dit kanaal was 0,08%, volgens Cyberclick (8 april 2023)1 .

 
Op Facebook groeide de pagina van 4.809 naar 5.497 volgers.
Hier zal gemiddeld 2 op 100 personen die een post zien ook een 
reactie geven hierop door middel van een like, reactie, delen of 
een klik.  Cyberclick (8 april 2023). publiceerde voor 2022 een 
gemiddelde van 0,11% op dit kanaal.

 
In 2022 we 2 keer een Youtube Live uitgezonden. Hiermee 
bereikten we in totaan 2.179 kijkers. 60% van hen keek live naar 
deze uitzendingen, 40% keek uitgesteld. 

12.3.3. Podcast Ten Gronde

In 2022 lanceerden we 13 afleveringen. In totaal werden daarbij 
21 mensen geïnterviewd, zoals advocaat Sven Mary die getuigde 
over een periode waarin hij nood had aan een luisterend oor. 

Zijn interview paste in een podcast over het vertrouwensteam 
voor advocaten. Andere thema’s waren: de advocaat-
ondernemer, nieuwe manieren van werken in de familierechtbank, 
tips voor beginnende advocaten-stagiairs of de beginselen van de 
rechtstaat naar aanleiding van de Dag van de Rechtsstaat. 

Gemiddeld werd elke aflevering 230 keer beluisterd. De meest 
populaire podcast handelde over de onafhankelijkheid en 

https://www.linkedin.com/company/ordevanvlaamsebalies
https://twitter.com/AdvocaatBe
https://www.facebook.com/ordevanvlaamsebalies
https://www.youtube.com/channel/UCJqus9OhCpj2Apf9gX82eIQ
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partijdigheid van een advocaat, een interview met de voormalige 
stahouders Els Koninckx en Philippe De Jaegere.

Ongeveer 1 op 4 luisteraars vinden hun weg naar onze podcast via 
het populaire platform Spotify.

Alle podcasts zijn nog altijd te beluisteren op het Spotifykanaal 
van de Orde van Vlaamse Balies of via de website. Er komen nog 
meer podcasts over thema’s die advocaten kunnen interesseren. 

LUISTER NAAR PODCAST TEN GRONDE

12.4. Welzijn

We namen 2 on-demandopleidingen op: een over bemiddelen op 
de advocatenwerkvloer en een over de impact van stress op ons 
brein. 

12.4.1. Vertrouwensteam 
Het vertrouwensteam bestaat anno 2022 uit 21 vertrouwen-
sadvocaten en -coördinatoren verspreid over alle balies waar-
onder 2 vertrouwenscoördinatoren bij de OVB zelf. We hechten 
enorm veel belang aan het goed en gericht verder helpen van 
onze advocaten in moeilijkheden. Daarom organiseerden we voor 
het vertrouwensteam een opleiding over grensoverschrijdend 
gedrag.

In het voorjaar 2022 vond eveneens een intervisiemoment plaats 
waar het vertrouwensteam binnen alle vertrouwelijkheid zelf een 
uitlaatklep kon vinden voor eigen of andere bezorgdheden.
Via sociale media, folders, banners, enz. maken we meer en meer 
publiciteit voor het vertrouwensteam. Zo verlagen we de drempel 
om met hen contact op te nemen.

LEES MEER

12.4.2. Co-creatiemoment 
Wie weet beter dan de advocaat wat een advocaat nodig heeft 
rond welzijn? Exact, de advocaat zelf.  Om die reden organiseerden 
we een co-creatiemoment met de organisatie Posi. Een 20-tal 
advocaten kwamen samen en deelden waar zij het meest mee 
worstelen bij de uitvoering van hun job. Frappant was het feit dat 
(verbale) agressie meer en meer aanwezig is. In 2023 zetten we 
daar dan ook sterk op in. 

LEES MEER

12.5. Gemengde Commissie 

Rechtsbijstandsverzekering

In 2012 sloot de OVB samen met de Avocats.be en Assuralia een 
protocolakkoord met daarin gedragslijnen voor de advocaat en 
de rechtsbijstandsverzekeraar.

Dat protocol kent ook een minnelijke procedure bij de Gemengde 
Commissie Rechtsbijstandsverzekering (GCR) voor discussies 
tussen de advocaat en de rechtsbijstandsverzekeraar over de 
saisine van de advocaat of over zijn kosten en erelonen.

De GCR is samengesteld uit twee advocaten en twee 
vertegenwoordigers van de rechtsbijstandsverzekeraars. Zij 
stellen adviezen op.  

In 2022 heeft de GCR 27 adviesaanvragen ontvangen, ingediend 
door een advocaat. Er waren 18 dossiers erelonen, 6 dossiers 
saisine en 3 dossiers dekking.

 
Periode 2022, 27 dossiers naar onderwerP

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/nieuws-en-events?search=&periode=&category%5B%5D=96952
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/kennisbank/welzijn/vertrouwensteam
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/kennisbank/welzijn
https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/kennisbank/welzijn
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Er werden 14 adviezen verleend in 2022, 4 dossiers werden 
door de verzekering ‘geweigerd’ en in 2 dossiers was er een 
overeenkomst tot betaling. 7 dossiers zijn nog lopend.

Periode 2022, 27 dossiers naar status

12.6. Opleidingen

12.6.1. Permanente vorming

Elke advocaat en elke advocaat-stagiair zijn deontologisch 
verplicht om jaarlijks twintig punten permanente vorming te 
behalen. Voor de stagiair is die regel niet van toepassing voor de 
gerechtelijke jaren waarin hij de beroepsopleiding volgt.  

Advocaten zijn volledig vrij om hun eigen vormingsprogramma 
samen te stellen, en kunnen daarvoor deelnemen aan studiedagen, 
congressen of seminaries, bijdragen aan een juridisch naslagwerk 
opstellen, een juridisch opleidingsonderdeel doceren aan een 
universiteit of hogeschool of als (gast)spreker een voordracht 
geven. Een advocaat dient dan een individuele aanvraag tot 
erkenning in. 

Er werden dit jaar 9.768 aanvragen ingediend. Dat is opnieuw een 
lichte stijging ten opzichte van vorig jaar. Daarvan erkende de 
commissie er 7.746. 

overzicht aangevraagde en goedgekeurde 
oPleidingsaanvragen in 2021 & 2022

Ook organisatoren van juridische opleidingen kunnen bij ons een 
aanvraag indienen om punten permanente vorming toegewezen 
te krijgen voor hun opleidingen. 

In 2022 erkenden we zes organisatoren als ‘erkend 
opleidingsverstrekker’. Dat houdt in dat de opleidingen van 
die organisatoren onmiddellijk erkend worden en dat voor een 
periode van drie jaar. Advocaten die opleidingen volgen van 
erkende opleidingsverstrekkers zijn dan ook zeker dat zij voor 
de juridische of specifiek beroepsondersteunende opleidingen 
punten permanente vorming ontvangen. Voor drie erkende 
opleidingsverstrekkers werd de erkenning verlengd met een 
periode van drie jaar. 

12.6.2. Opleidingen

In 2022 hebben we 6 live webinars georganiseerd die te volgen 
waren via het Opleidingsinstituut. 

Op 20 klassikale opleidingen hebben wij u welkom geheten. In de 
zomer van 2022 planden we verschillende summer seminars in 
zodat advocaten die nog (enkele) punten tekort hadden, alsnog 
de 20 punten zouden verzamelen. 

Een volle agenda laat niet altijd toe om op tijd en uur aanwezig te 
zijn op een klassikale opleiding of een live webinar mee te volgen 
en daarom breidden we het aanbod van on demand-opleidingen 
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uit. 15 opleidingen werden on demand aangeboden zodat de 
advocaat die kan volgen wanneer hij dat wil. 

We boden 3 opleidingen aan via het blended leertraject: Supralat, 
de Bijzondere Opleiding Jeugdrecht 2022-2023 en opleiding 
Eerstelijnsbijstand. Die opleidingen lopen nog door in 2023.
In november 2022 vond de Week van de Ondernemer plaats. 
De aftrap vond plaats op 14 november met een praktische live 
webinar over kwaliteitsmanagement. 
 
Op 18 november organiseerden we naar aanleiding van de Dag 
van de Ondernemer ook nog 4 webinars over onderwerpen die de 
advocaat-ondernemer aanbelangen: GDPR en de advocatuur, IT 
en digitalisering in het advocatenkantoor, fiscaliteit en accountancy 
voor de advocaat-ondernemer en de deontologische regels van 
publiciteit en marketing bij de advocatuur. 

ONTDEK HET OPLEIDINGSINSTITUUT

aantal deelnemers in oPleidingen in 2022
32% klassikaal, 40% online, 28% Blended learning

oPleidingen & deelnemers naar thema in 2022

http://opleidingsinstituut.advocaat.be


12.6.3. Beroepsopleiding 

advocaten-stagiairs

In 2022 werden de eerste BUBA attesten uitgereikt in het kader 
van de beroepsopleiding die in februari 2020 door de algemene 
vergadering werd goedgekeurd en eind 2020 van start ging.

De Coronapandemie dwong ons om creatief te zijn en zorgde voor 
een versnelling van de digitalisering van de beroepsopleiding. Er 
was eerder al gekozen voor on demand-opleidingen in plaats 
van excathedra lessen, maar ook voor de werkcolleges werd de 
digitale kaart getrokken en bood Zoom de uitkomst. En ook de 
examens werden digitaal afgenomen via AssessmentQ, terwijl de 
inhaalexamens en herkansingen mondeling werden afgenomen 
maar ook via Zoom. 

Tijdens het OVB Congres “de Jungle van het Recht” werden 
bijna honderd advocaten-stagiairs ontvangen in de grote zaal 
en werd er geluisterd naar hun feedback op de eerste sessie 
van de vernieuwde beroepsopleiding. Er volgden ook nog 
feedback sessies met advocaten-stagiairs en docenten via 
hybride vergaderingen. Na die evaluatie van de beroepsopleiding 
in 2022 werd er verder ingezet op het digitale verhaal voor de 
werkcolleges, maar werden ook live versies georganiseerd. Er 
werden ook wijzigingen doorgevoerd: de on demand-opleidingen 
werden vroeger beschikbaar gesteld, aan het lesprogramma 
ondernemen werd gesleuteld en de paper die nog moest 
geschreven worden in de eerste sessie werd ook afgevoerd voor 
de tweede sessie van de opleiding die van start ging eind 2021. 

Nog in 2022 was de werkgroep MANAMA aan de slag, die 
onderzocht op welke manier de beroepsopleiding voor stage 
zou kunnen georganiseerd worden. Na een eerste verslag aan de 
algemene vergadering op 26 oktober 2022 van de toen voorlopige 
bevindingen van deze werkgroep, kondigden de vicepremier 
en minister van Justitie aan het beroep te willen moderniseren 
en werd wetgevend initiatief vooropgesteld om die opleiding 
voor stage mogelijk te maken. Wetgevend werk wordt in die zin 
verwacht in 2023.

12.7. Tucht

Hieronder vindt u de statistieken in verband met het aantal
uitgesproken tuchtsententies per raad voor het jaar 2022.

aantal tuchtsententies in 2022

BEKIJK ALLE TUCHTUITSPRAKEN

https://www.ordevanvlaamsebalies.be/nl/tuchtdatabank
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13  Jaarrekening
ACTIVA 2022 2021

Vaste Activa € 9.532.903,39 € 9.489.709,31 

Immateriële vaste activa € 1.874.361,86 € 1.722.342,27

Materiële vaste activa € 3.925.108,53 € 4.033.934,04

Financiële vaste activa € 3.733.433,00 € 3.733.433,00

Vlottende Activa € 5.249.373,62 € 5.210.688,04

Vorderingen op ten hoogste één jaar € 1.430.858,70 € 1.573.894,62

Geldbeleggingen € 1.510.203,17 € 1.453.224,35

Liquide middelen € 2.135.416,87 € 1.961.807,55

Overlopende rekeningen € 172.894,88 € 221.761,52

Totaal Activa € 14.782.277,01 € 14.700.397,35

PASSIVA 2022 2021

Eigen vermogen € 8.669.262,20 € 8.008.953,96

Onverwerkt resultaat  € 961.021,90

Voorzieningen en uitgestelde 

belastingen

€ 1.001.521,35 € 582.186,63

Schulden op meer dan één jaar € 2.390.599,10 € 2.738.731,60

Schulden op ten hoogste één jaar € 2.363.314,78 € 2.050.416,30

Overlopende rekeningen € 357.579,58 € 359.086,96

Totaal Passiva € 14.782.277,01 € 14.700.397,35
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